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يك بازيگر به »جوان« گفت

ترجيح می دهم با کارگردان های سختگير کار کنم

اسماعيل آذر :

 پست و مقام دادن به شاعران در وزارت فرهنگ و ارشاد 
دردي از ادبيات دوا نمي کند

    تلويزيون

    ديدگاه

شاعر و ترانه سراي جوان کشورمان مطرح کرد

سقوط ترانه  از فضاي کشف و شهود به سمت ابتذال

  سيدمرتضي ذاکر
شاعر و ترانه سراي کشورمان با اش�اره به اينكه عدم خلاقيت 
در س�رودن تران�ه باع�ث رواج ابت�ذال و ترانه هاي س�طحي 
در جامعه ش�ده اس�ت، معتقد اس�ت اين قالب ش�عري از اوج 
کش�ف و ش�هود به حضيض ابت�ذال در حال س�قوط اس�ت. 
صابر قديمي ش��اعر، ترانه س��را و طنزپرداز در رابطه ب��ا اوضاع و 
احوال ترانه هايي كه توس��ط خوانندگان موسیقي مورد استفاده 
قرار مي گیرند به تس��نیم مي گويد: اگر بخواهم به اوضاع و احوال 
ترانه هاي امروزي نگاه كنم، بايد بگويم كه در اين دوران همه جور 
كار تولید مي شود. نمي توان همه  كارها را افتضاح دانست يا همه 
را خوب به ش��مار آورد ولي در كل ترانه هاي جذابي نمي شنويم و 
مهم ترين علتش اين است كه خلاقیت لازم در كارها نیست، دچار 
دور تسلسل و تكرار ش��ده ايم، ترانه ها سطحي شده است. ترانه ها 
قبلًا كشف و شهود و »آن« داش��ت. گاهي ترانه اي سروده مي شد 
كه شايد قواعد شعري نداشت، اما ترانه هاي تأثیرگذاري بود. الان 

عموم كارها فاقد خلاقیت است، نه در صورت، نه در درون خلاقیتي 
نمي بینیم، البته تأكید مي كنم كه كار خوب هم تولید مي شود ولي 
بسامدش كم است، ما مفهومي داريم به نام برجسته سازي، يكي از 
راه هاي برجسته سازي تكرار است، اين تكرار، كم كم به سمت نخ نما 
شدن و در انتها به سمت ابتذال مي رود. مجري برنامه هاي راديويي 
با اشاره به اينكه ترانه هايي كه امروز سروده مي شود، بیشترشان 
روي ملودي سوار هستند و اگر ملودي نباشد هیچ مضمون جديدي 
در اختیار مخاطب قرار نمي دهند، مي افزايد: اكنون ترانه هايي كه 
سروده مي شود، دچار اين نگاه است كه حتماً بايد كلماتي مانند 
»ديوونه« يا »لعنتي« يا كلماتي شبیه به اين را داشته باشند. در 
دوره اي اينها موج��ي ايجاد كرد و خیلي ها هم بر اين موج س��وار 
شدند. از جايي به بعد اما ديگر اين رويه جواب نمي دهد و مخاطب 

دنبال حرف هاي جدي است. 
اين شاعر ترانه س��را در ادامه اظهار مي دارد: ما در بحث مناسبت و 
آثار مناسبتي به شدت ضعیف هستیم. من در اين چند سال اخیر 
اثري در حوزه ملي و مذهبي نديده ام. در اين چند سال گذشته چند 
ترانه  عالي براي امام علي)ع( شنیده ايد؟ خیلي از آثار مناسبتي را كه 
مي شنويم، حال خوبي به ما دست نمي دهد. همه  اين ضعف ها نشان 
مي دهد بايد وارد بحث مديريت ترانه شويم. قديمي در پايان خاطر 
نش��ان مي كند: براي بهتر كردن كیفیت آثار هنري بايد به بچه ها 
آموزش داده شود و آنها را پرورش دهیم. آفت ها را هم بايد مديريت 
كنیم، اين كار بايد زير نظر استاداني انجام شود كه واقعاً به موضوع 
ادبیات و ترانه مسلط باشند. پرورش افراد بااستعداد توسط نخبگان 

مي تواند منجر به يك حركت ريشه اي شود. 

     شعر

محمدرضا حكيمي كرونا گرفت
محمدرضا حكيمي در پي ابتلا 
ب�ه کرون�ا و ضع�ف ش�ديد 
بيمارس�تان  در  جس�مي 
بستري شده اس�ت و تحت 
مراقبت هاي ويژه قرار دارد. 

محمد رضا حكیمي كه در پی 
ابتلا به كرونا در بیمارس��تان 
بستری شده اس��ت، زاده 14فروردين ماه 1314 در مشهد، 
فقیه و مجتهد شیعه، فیلسوف، متفكر و نويسنده ايراني است 
مه، اس��تاد، فیلسوف عدالت و مرزبان  كه با عناويني چون علاّا
توحید از ايش��ان ياد مي ش��ود. كتاب »الحی��اه« وي كه يك 
دايره المعارف اسلامي است، از شهرت و اعتبار خاصي در جهان 
اسلام برخوردار است. حكیمي در سال 1320 تحصیلاتش را 
آغاز كرد، در سال 1326 وارد حوزه علمیه خراسان شد و تا 20 
سال از عمر خودش را در اين حوزه به تحصیل دروس مقدمات 
و سطح، خارج، فلس��فه، ادبیات عرب، نجوم و تقويم گذراند. 
روزنامه »جوان« براي اين استاد انديشمند آرزوي سلامتي و 

طول عمر باعزت دارد. 
.........................................................................................................
همايون شجريان اثري تازه منتشر كرد 
همايون ش�جريان که سال ها 
پيش آلبوم »خورشيد آرزو« را 
به آهنگسازي سعيد فرج پوري 
منتش�ر کرده ب�ود، اي�ن بار 
تك آهنگي را منتشر کرد که 
س�اخته اين هنرمند اس�ت. 
همايون ش��جريان خواننده اي 
اس��ت كه در كارنامه خود حض��ور در چندي��ن و چند پروژه 
موسیقي را تجربه كرده اس��ت؛ پروژه هايي كه بیشتر آنها به 
صورت آلبوم منتشر شده و برخي نیز در قالب كنسرت هايي 
بوده كه اجراهاي موفقي داشته اند. شجريان در برخي از اين 
آثار تنها به عنوان نوازنده تنبك حضور داش��ته، در برخي هم 
تنبك نواخته و هم آواز خوانده است و در بیشتر اين پروژه ها 

تنها خواننده اثر بوده است. 
اكنون مدتي اس��ت كه بازار موسیقي دس��تخوش تغییراتي 
شده كه خوانندگان ترجیح مي دهند آثارش��ان را به صورت 
تك آهنگ منتشر كنند. كمتر هنرمندي در اين اوضاع آلبوم 
منتشر مي كند. همايون ش��جريان هم تصمیم گرفته از اين 
رويه پیروي كند و آثارش را ب��ه صورت تك آهنگ و به فاصله 
يك ماه يا كمي بیشتر منتشر كند. اكنون هم تازه ترين اثر خود 
را با عنوان »يك نفس آرزوي تو« منتشر كرده است؛ اثري كه 

تیتراژ يكي از سريال هاي شبكه خانگي است. 
آهنگس��از »يك نفس آرزوي تو« س��عید فرج پوري اس��ت. 
فرج پوري در گذشته هم سابقه همكاري با همايون شجريان 
را در آلبوم »خورش��ید آرزو« داشته اس��ت. آلبوم »خورشید 
آرزو« حاصل همكاري همايون ش��جريان با گروه »دستان« 
و آهنگس��ازي س��عید فرج پوري بود. اين بار و پس از سال ها، 
باز ه��م اثري را مي ش��نويم كه حاصل همكاري ش��جريان و 

فرج پوري است. 
.........................................................................................................

واكنش جمعي از شاعران انقلابي و آييني 
به احياي سنت »ملك الشعرايي«

آس�تان  در  »ملك الش�عرايي«  س�نت  احي�اي 
ق�دس رض�وي ب�ا واکنش هاي�ي از س�وي جمع�ي 
از ش�اعران انقلاب�ي و آيين�ي هم�راه ب�وده اس�ت. 
به گزارش تسنیم، حجت الاس��لام والمسلمین مروي، تولیت 
آستان قدس رضوي شش��م تیرماه در ديدار با جمعي از اهالي 
شعر و فرهنگ با اشاره به سابقه حضور شاعران در حرم مطهر 
رضوي و تأثیر شعر بر گسترش فرهنگ ديني در كشور گفته 
است كه بر اساس اسناد تاريخي از گذشته مراسم شعرخواني در 
بارگاه منور امام رضا)ع( برگزار مي شده و »ملك الشعرا« منصب 

مخصوصي بوده كه آستان قدس آن را اعطا مي كرده است. 
وي همچنین بر احیاي سنت »ملك الشعرايي« تأكید كرد و ادامه 
داد: متأسفانه منصب »ملك الشعرا« در آستان قدس تعطیل شده 
كه بايد آن را دوباره احیا كنیم، در برخي موارد غفلت كرده ايم و 
بسیاري از میراث فرهنگي و معنوي ايران توسط كشورهاي ديگر 
مصادره شده است، اگر در اين خصوص نیز غفلت كنیم دور نیست 
كه ديگران عنوان »ملك الشعرايي« را به نفع خود مصادره كنند. 
احیاي سنت »ملك الش��عرايي« در آس��تان قدس رضوي با 
واكنش جمعي از شاعران انقلابي و آيیني مواجه شده است. 
به اعتقاد اين دسته از شاعران، استفاده از كلماتي كه منتسب 
به دربار و طاغوت اس��ت، در شأن انقلاب اس��لامي و همراه با 
آرمان هاي امام راحل)ره( نیست و اين آسیبي است كه ادبیات 
آيیني كه ادبیاتي متعلق به ائمه اطهار)ع( اس��ت، به آن دچار 
است. اين شاعران معتقدند ائمه اطهار)ع( زندگي خود را صرف 
مبارزه با ظلم و طاغوت كردند، به همین دلیل به كار بردن اين 

واژگان در شأن ادبیات اين حوزه نیست.

تك�رار  از  پرهي�ز  و  کارگردان�ي  در  نظ�ر  دق�ت 
چ�ه در مت�ن و چ�ه در اج�را، از نيازه�اي اساس�ي 
سريال س�ازان براي ساخت س�ريال هاي جذاب است. 
محمدهادي ديباجي، بازيگر سینما و تلويزيون با بیان اين 
مطلب به »جوان« گفت: وسواس��ي كه ه��ر كارگرداني در 
دكوپاژ و بازي گرفتن از بازيگران دارد، باعث مي شود عیار 
كار بالا برود. اين بازيگر ادامه داد: شايد خیلي ها گمان كنند 
با داستان هاي پر از شگفتي اس��ت كه مي توان مخاطب را 
میخكوب كرد ولي واقعیت اين است بهترين فیلمنامه ها نیز 

بدون پردازش كامل نمي توانند به ثمر برسند. 
بازيگر »دوران سربي« و »تابو« گفت: هر چقدر كارگردانان 
بر كار بازيگران و عوامل ديگر تسلط داشته باشند و آنها را در 
مسیر درست قرار دهند، به همان اندازه مخاطب از تماشاي 

سريال لذت بیشتري خواهد برد. 
ديباجي گفت: كارگرداناني كه با دكوپاژ و سناريوي از پیش 
تعیین شده كار مي كنند، خیلي راحت تر مي توانند گروه را 
در كنترل خود داشته باشند، چون خواسته هاي آنها معلوم 
است و در تمرين نیز به درك مشتركي مي رسند و با حداقل 

اصطكاك كار فیلمبرداري را انجام مي دهند. 
بازيگر »عملیات 125« و »احض��ار« تأكید كرد: كار كردن 

با كارگردانان منضبط و قاعده مند باعث مي شود بازيگران 
كمي سختي بكشند ولي در عین حال اين شانس را براي هر 
بازيگري فراهم مي كند كه بتواند با فكر و حساب شده جلوي 
دوربین برود و كیفیت كارش بالات��ر رود. اين بازيگر تأكید 
كرد: هر چقدر بتوانیم در پیش تولید و دورخواني هاي قبل 
از اجرا، به فیلمنامه محكم تر و قابل اعتناتري برسیم، در آن 
صورت هنگام اجرا خیلي سريع تر و با حداقل اتلاف انرژي 
مي توانیم كار را به سرمنزل مقصود برسانیم و در اين حالت 
قاعدتاً مخاطب نیز با لذت بیشتري كار را دنبال مي كند و از 

تماشاي محصول، خسته نمي شود.

اميراسماعيل آذر، استاد ادبيات فارسي راهكار هايي 
براي بهبود وضعيت ش�عر و ادبيات در ايران ارائه کرد. 
امیراسماعیل آذر، استاد ادبیات فارسي و مدير گروه زبان و 
ادبیات فارسي دانشگاه آزاد اسلامي واحد علوم و تحقیقات 
ته��ران و مج��ري و كارش��ناس برنامه هاي ادب��ي درباره 
انتظارات خ��ود و اهالي ادبی��ات از رئیس جمهور آينده به 
باشگاه خبرنگاران جوان گفت: ادبیات هم مثل هر موضوع 
ديگر يك علم است. وزارت فرهنگ و ارشاد و وابستگان به 
آن بايد اين مهم را به ياد داش��ته باشند كه از افراد خبره و 

توانمند در زمینه ادبیات استفاده كنند. 
وي افزود: خیلي ها به دلیل داشتن مسئولیتشان نمي توانند 

درباره موضوعات مختلف و غیرتخصصي اظهار نظر كنند، 
بنابراين بهتر است وزارت فرهنگ و ارشاد در زمینه شعر و 
ادبیات گروه هاي دو تا سه نفره تشكیل دهد، البته به شرط 
اينكه اين افراد با جنس كار ادبیات آش��نايي كامل داشته 
باش��ند و به وزير آينده فرهنگ و ارش��اد آگاهي دهند كه 

انجام چه فعالیتي بهتر است. 
همچنین ايجاد پست و مقام براي شعر در وزارت فرهنگ 
و ارشاد فايده آنچناني ندارد، زيرا قبلًا ديده ايم در جايگاه 
ش��عر و ادبیات افراد ب��ا اينكه آدم هايي دوست داش��تني  
بوده اند اما به دلیل نداش��تن جامعیت علمي عملًا به درد 

نخورده اند.

امام حسين)ع(:

کس�ي در قيامت در امان نيس�ت 

مگر کس�ي که در دنيا ترس از خدا 

در دل داشت.

)مناقب ابن شهر آشوب ج/4 

ص/ 69(

رونمايي از کتاب »فمينيسم و خانواده«

احمديان: »فمينيسم اسلامي« عنواني جعلي است
برخي ب�راي ح�ل اخت�لاف مي�ان اس�لام و فمينيس�م، 
پاي ي�ك عن�وان جعل�ي به ن�ام »فمينيس�م اس�لامي« 
را به مي�ان کش�يده اند که ي�ك ترکيب پارادوکس�يكال 
اس�ت و مبان�ي آن ب�ا مبان�ي اس�لام، همخواني ن�دارد. 
حجت الاس��لام احمديان، رئیس پژوهش��كده الهیات با بیان 
اين مطلب در آيین رونمايي از كتاب »فمینیس��م و خانواده« 
گفت: مس��ئله زن يكي از مباح��ث پرچال��ش در تقابل میان 
تجدد و سنت گرايي است، تجددگرايان به دنبال تحقق جريان 
فمینیس��م بوده اند و اگرچه فمینیس��م به عنوان يك جريان 
اجتماعي و فرهنگي مطرح ش��ده اس��ت، اما مباني فكري آنها 
براي ما بسیار پراهمیت اس��ت. وي افزود: فمینیست  ها بر اين 
باورند يك ظلم تاريخي در حق زنان نس��بت به مردان صورت 
گرفته است و زنان را داراي شرايط نامساعد مي دانند و منشأ اين 
شرايط بد را در بستر خانواده و نقش زنان در خانواده جست وجو 
مي كنند و معتقدند بايد براي سامان دادن به اين اوضاع، تلاش 
كرد. آنها معتقدند عدم اشتغال زنان در خارج از منزل و وظیفه 
خانه داري و فرزندپروري ريشه اصلي ظلم  ها در حق زنان است 
و نابرابري و نامساعد شدن اوضاع زنان را بسیار مرتبط با وظايف 

زن در خانواده مي دانند و در پي اصلاح اين وظايف هستند. 
رئیس پژوهشكده الهیات و خانواده ريشه بسیاري از اختلافات 
زوجین در خانواده ها را تفكرات فمینیستي دانست و گفت: وقتي 
وظايف خانه داري زن در خانواده به جاي يك فضیلت اخلاقي، 
به عنوان يك رذيلت اخلاقي و يك امر مذموم در تفكر زنان، جا 
انداخته شود، آن وقت اس��ت كه درگیري  ها میان زن و شوهر 

شدت مي گیرد. يكي از علت  هاي فروپاشي و تزلزل نظام خانواده 
را بايد در تفكرات فمینیستي يا ش��به فمینیستي جست وجو 
كنیم، برخي براي حل اختلاف میان اسلام و فمینیسم، پاي يك 
عنوان جعلي به نام »فمینیسم اسلامي« را به میان كشیده اند 
كه يك تركیب پارادوكسیكال است و مباني آن با مباني اسلام، 
همخواني ندارد. سكولاريس��م، اومانیس��م و نفي وحي در اين 
عنوان دخیل شده اند و به هیچ وجه با تعالیم اسلامي سازگاري 
ندارد. حجت الاسلام احمديان افزود: ما به هیچ وجه نافي ظلم  ها 
و بي عدالتي  ها در حق زنان نیس��تیم و با تمام قوا براي رفع اين 
موارد تلاش مي كنیم ولي راه حل در تفكرات فمینسیتي نیست. 
در بخشي ديگر حجت الاسلام محمد قطبي، رئیس دفتر تبلیغات 
اسلامي اصفهان با بیان اينكه فمینیست  ها در تفسیر طبیعت 
دچار يك خطاي استراتژيك شده اند، گفت: ما نبايد طبیعت را 
بر اساس خواسته خودمان تفسیر كنیم بلكه بايد آنچه را كه واقعاً 

وجود و عینیت خارجي دارد، در نظر بگیريم.

   كتاب

س�ميه طالبي دارس�تاني فرزن�د ش�هيد جلال 
طالبي دارستاني، شاعر، پژوهش�گر، نويسنده، 
مش�اور، مبلغ و دانش�جوي کارشناس�ي ارشد 
اديان )تاريخ تمدن بين الملل( و دارای تحصيلات 
ح�وزوي اس�ت. وي همچني�ن عض�و انجم�ن 
گفت وگوي اسلام و مس�يحيت اديان پژوه است. 
اين پژوهشگر همچنين زير نظر استاد طباطبايي 
چند س�ال مديريت ش�بكه اديان را در داخل و 
خارج از کش�ور عهده دار بوده است. مشاوره در 
فضاي مجازي و مقام نخست جش�نواره اسلام و 
مس�يحيت و فعاليت در انجمن ادواردو آنيلي از 
جمله فعاليت هاي ايشان است. فرصتي پيش آمد 
تا »جوان« با وي که مدت ها مس�ئول مش�اورين 
کانون خانواده آس�تان قدس نيز بوده اس�ت، در 
رابطه با معضلات فرهنگ�ي بانوان گفت وگو کند. 
 تبلي�غ دي�ن مختص�ات خاص خ�ود را 
مي طلب�د و نياز ب�ه پيش نيازهاي علمي 
و فني زيادي دارد. چه ش�د که شما وارد 

حوزه تبليغ شديد؟
م��ادرم مبلغ بودن��د و تم��ام دوران كودك��ي ما در 
محیط هاي فرهنگي س��ر مي ش��د. از كودكي تمام 
امور فرهنگي مدرس��ه به دوش من ب��ود و از همان 
كودكي شاكله تبلیغ در من شكل گرفت و به كارهاي 

فرهنگي- مذهبي علاقه مند شدم. 
 به نظر ش�ما مهم ترين دليل دين گريزي 
بخش�ي از جوان�ان و خصوص�اً دختران 

جوان چيست؟
ام��روز بزرگ ترين چالش م��ا در اي��ن زمینه، طي 
نكردن مس��یرها و اس��تفاده از ابزار نامناسب براي 
جذب مخاطب، به وي��ژه جوانان اس��ت. مهم ترين 
عاملي كه م��ردم را دچار دين زدگ��ي مي كند، نوع 
مواجهه خشونت آمیز و همینطور عدم درك صحیح 
از مخاطب است . اگر مخاطب شناسي درست نباشد 
نمي توانیم در ن��وع مواجهه مان تأثیرگذار باش��یم. 
برخورد ب��ا مخاطب ابزارهاي روان شناس��انه خاص 
خود را مي طلبد كه متأسفانه فقط عده اي حائز اين 
هنر هستند. مخاطب شناسي و نوع مواجهه صحیح 
يك هنر است. اگر مبلغي توانست مخاطب شناسي 
كند، زبان مخاطب را بیابد و از هم��ان دريچه ورود 
كند، مي تواند چن��ان تأثیري بر انديش��ه مخاطب 
بگذارد كه مكتب س��از بش��ود و جوان هاي زيادي را 

شیفته دين كند. 
 از فعاليت هاي شما پاس�خ به شبهات و 
س�ؤالات جوانان در زمينه حجاب بوده 
است، به نظرتان براي حل مشكل حجاب 

در کشور چه بايد کرد؟
اين به عدم شناخت نسبت به حجاب برمي گردد، چون 
فقط يكسري جمله كلیشه اي از حجاب شنیده اند و 

پیامدش پاره اي رفتارهاي كلیشه اي بعضاً نامطلوب 
درباره حج��اب بوده و ضعف فن��ون فرهنگي به اين 
مس��ئله دامن زده اس��ت. به جرئت مي گويم، تمام 
دختراني كه در پي حقیقت هس��تند اگر زمینه اي 
برايشان مهیا بش��ود كه حقیقت حجاب را دريابند، 
عاشق حجاب مي شوند. اين حاصل تجربیات برخوردم 
با دخترها و بانوان زيادي است كه روزي حتي روسري 
نداش��تند و الان با افتخار محجبه هستند. براي رفع 
مشكل حجاب، اقدامات زيادي ضروري است، از جمله 
برگزاري كرس��ي هاي آزادانديشي با حضور مبلغین 
خوش برخورد و ايجاد فضايي مناسب به لحاظ بصري. 
در اين رابطه ترويج نمايشگاه هاي خوبي كه انجمن 
ادواردو آنیلي در زمینه حجاب دارد، تحسین برانگیز و 
تأثیرگذار است. تدريس روش هاي ترغیب به حجاب 
و تربیت حجاب در فضاي مجازي و حضوري شبیه 

كارگاه »چرا حجاب« روند خوبي است. 
ورودي هاي حوزه هاي علميه خواهران به 
نظر خوب مي آيد، ولي چرا خروجي هاي 
آن چندان در مسائل فرهنگي- اجتماعي 

ديده نمي شوند، مشكل چيست؟
كمرنگ ب��ودن خروجي مناس��ب حوزه هاي علمیه 
خواهران ريش��ه در عوامل مهمي چون ناكارآمدي 
برخي دروس حوزه ها، عدم محتواي آموزشي مناسب 
در زمینه تبلیغ صحیح و به وي��ژه تبلیغ بین المللي 
اسلام، عدم شناسايي نیروهاي خبره در عرصه هاي 
مختلف فرهنگي دارد، در يك كلام عدم برنامه ريزي 
مناسب براي استعدادپروري دختران مبلغ حوزوي. 

 براي کسي که مي خواهد با اسلام و تشيع 
بهتر آشنا شود چه توصيه هايي داريد ؟

ساخت برنامه هاي جوان محور با تنوع در رسانه ملي در 
زمینه حجاب و براي كسي كه قصد آشنايي با اسلام 
و تشیع را دارد، بهترين كتاب ها آثار شهید مطهري 
و »تفسیر نور« آقاي قرائتي اس��ت كه تأثیر مثبت و 
خوبي دارد. از همه مهم تر با توجه به اينكه امروز فضاي 
مجازي حرف اول تبلیغ را مي زند، حتماً فراهم شدن 
زمینه اي جهت آشنايي با برخي سايت هاي تبلیغ مؤثر 
مثل سايت رهیافته بالاترين اثر را دارد، حتي گاهي 
اثرش بیشتر از پبش��نهاد مطالعه برخي كتب است. 
كتاب »آشنايي با اسلام براي نوجوانان« از آقاي قرائتي 
خیلي مناسب است. ابتدا بايد مخاطب شناسي شكل 
بگیرد، بعد از آن با توجه به شرايط مختلف مخاطب 
سیر مطالعاتي به آن داده بشود؛ شرايطي از قبیل سن، 
فرهنگ، ملیت حتي خلقیات فرد، چون مدل كار براي 
تبلیغ در جزئیات داراي مش��ابهت ها و تفاوت هايي 
است، اما به طور كلي برخي كتاب ها براي همه توصیه 
مي شود و تأثیرات نسبتاً خوبي دارد. برخي كتاب ها 
كه معمولاً براي همه با هر ش��رايطي كه مي خواهند 
با اسلام آشنا شوند، مناسب است، مانند: »آفريدگار 

جه��ان« از آيت الله م��كارم، »عدل الهي« از ش��هید 
مطهري و آموزش عقايد از استاد مصباح و آثاری مانند 
»رؤياي نیمه شب«، »ناقوس ها به صدا درمي آيند« و 

»مسلخ عشق« آثار خوبي هستند. 
 از مش�كلات فرهنگي در ح�وزه بانوان 
نداشتن الگوي مناسب بين زنان معاصر 
اس�ت، چه آنكه معمولاً اف�راط يا تفريط 
مي کنند، ش�ما اگر بخواهي�د الگويي به 
جوانان معرفي  کنيد چه کساني را معرفي 

مي کنيد ؟
با توجه به تأثیرات خوبي كه طي اين سال ها از برخي 
بانوان رهیافته و جوان هاي مسلمان يا غیرمسلمان 
ديده ام، معرفي چنین ش��خصیت هايي ب��ه مردم، 
تأثیرات فوق العاده اي دارد، به علاوه شخصیت حضرت 
زهرا)س( كه در قید زمان و مكان نمي گنجد. حضرت 
الگويي براي همه نسل ها و زمان ها هستند، اما اينكه 
چگونه بتوانیم اين مدل جهاني را طوري معرفي كنیم 
كه مخاطب بیش��ترين تأثیر را بپذيرد، اين به شیوه 
تبلیغ برمي گردد، اگر من در كسوت مبلغ كه الگوي 
اصلي ام حضرت زهرا)س( اس��ت، بتوانم همه جانبه 
حافظ پیام اي��ن قهرمان تاريخ باش��م، قطعاً خواهم 
توانست بر ديگران اثر بگذارم. در واقع هر يك از ما اگر 
سبك واقعي زندگي اهل بیت)ع( را نه فقط در ظاهر 
بلكه در عمل پیاده كنیم، خودمان الگو مي ش��ويم؛ 
الگوهايي كه تكثیر مي شوند. مردم وقتي فاصله بین 
حرف و عمل را يكي ببینند، شیفته چنین شخصیتي 

مي شوند و ناخودآگاه الگو مي پذيرند. 
 پيشنهادات شما به رئيس جمهور جديد 

در بحث فرهنگي بانوان چيست؟
تش��كیل میز فرهنگي بانوان و تعريف كردن برخي 
مسئولیت هاي جديد و مناس��ب در حوزه فرهنگي 
تبلیغي بان��وان، همچنین تخصی��ص بودجه لازم، 
نشست منظم هفتگي رئیس جمهور با میز فرهنگي 
بان��وان و پیگی��ري مس��تمر مش��كلات و حمايت 
همه جانبه اعم از فرهنگي، رواني و مالي مي تواند تا 

حدودي راهگشا باشد. 
 بهترين و مؤثرترين کتاب در بحث حجاب 

را کدام مي دانيد ؟
»لینالونا« اثر كلرژوبريت كه براي كودكان نوشته شده 
تصوير سازي و تأثیرگذاري عالي و جذابي دارد، كتاب 
»مسئله حجاب« شهید مطهري هم خوب است. اين 
كتاب ها هم براي حجاب يك س��ر و گردن نسبت به 
بقیه بالاتر هستند. كتاب»بهاي يك لباس« از يوسف 
غلامي، كتاب »من میترا نیستم« زندگینامه شهیده 
زينب كمايي مفید هستند. تفاوت نگاه نويسنده بهاي 
يك لباس در همان مقدمه رونمايي مي شود؛ جايي 
كه گفته: »بیش از 18سال است درباره رفتار دختران 
و زنان به مطالعه، تحقیق و نظرسنجي می پردازم و 
با شماري زن بي حجاب مس��لمان)!( و غیرمسلمان 

گفت وگو كرده ام.« 
 آيا مش�كل امروز درباره حجاب و عفاف 

کمبود چاپ و نشر کتاب است؟
 نه اصلًا، امروز مشكل رفتارهاي اجتماعي دختران و 
زنان، كمبود كتاب درباره حجاب نیست، اتفاقاً فراواني 
كتاب هايي اس��ت كه اغلب حرف هايشان تكراري، 
نگاه ش��ان محدود و ادبیات ش��ان بیگانه با روحیات 
مخاطبان است. از برخي نويسندگان مي پرسم: اين 
كتاب را ب��راي چه گروهي نوش��ته ايد؟ باحجابان يا 
بي حجابان؟ باحجابان كه اينها را مي دانند، بي حجابان 
هم كه هرگ��ز نمي خوانند! مخاطب م��ا »هر فردي 
است كه بخواهد اندكي از راز پوشش زن را بداند و به 
فريبكاري غرب پي ببرد« اما نبايد از شیوه هاي نوين 

ارتباط در جامعه غافل بود.

در گفت و گوي »جوان« با فعال فرهنگي امور زنان مطرح شد 

در تبليغ حجاب دچار كليشه ها هستيم

     خبر

نويد پارسا      ديده بان

عسگرپور، دبير انجمن صنفي »وي اودي« شد
بازگشت ۲ پلتفرم به صنف »وي او دي« ها 
انتخ�اب  از  وي اودي  صنف�ي  انجم�ن  رئي�س  ص�راف،  محم�د 
محمدمه�دي عس�گرپور به عن�وان دبي�ر جديد اي�ن صنف خب�ر داد. 
محمد صراف، رئیس انجمن صنفي وي اودي با اشاره به تصمیم هاي جديد اين 
صنف از انتخاب محمدمهدي عسگرپور به عنوان دبیر جديد و بازگشت دو پلتفرم 
به فعالیت هاي اين صنف خبر داد. صراف با اشاره به جايگاه وي اودي ها گفت: رشد 
فعالیت هاي وي اودي ها در سال هاي گذش��ته و تولید محتوا در نمايش خانگي 
باعث شد لزوم فعالیت جدي تر انجمن صنفي بیش از پیش احساس شود. وي 
با اشاره به تصمیمات جديد هیئت مديره انجمن اعلام كرد: بر همین اساس در 
جلسات هیئت مديره تصمیم جدي بر اين بود كه در عین اينكه فعالیت انجمن 
گسترش بیشتري پیدا كند، نیاز اس��ت يك دبیر باتجربه براي انجمن انتخاب 
شود. گزينه هاي زيادي مورد بررسي قرار گرفت و در نهايت آقاي محمدمهدي 
عسگرپور به دلیل تس��لط به فضاي پلتفرم ها و تولید، س��ابقه تهیه كنندگي و 

همچنین آشنايي كامل با قوانین تولید براي اين سمت انتخاب شدند. 
رئیس انجمن صنفي وي اودي با اشاره به تصمیمات ديگر انجمن صنفي اظهار 
كرد: از دو پلتفرم دعوت شد در صنف حضور داش��ته باشند و بر همین اساس 
با مديران اين پلتفرم ها جلساتي داشتیم كه آنها نیز استقبال كردند. صراف با 
اشاره به انصراف اين دو پلتفرم در سال گذشته توضیح داد: حضور اين دو پلتفرم 
در انجمن مغتنم است و به لحاظ قانوني هم مشكلي وجود ندارد، چون دوستان 
انصراف كتبي نداده بودند. محمد صراف در پايان تصريح كرد: امیدواريم در سال 
»تولید، پشتیباني ها و مانع زدايي ها« انجمن صنفي بتواند با برقراري ارتباط مؤثر 

با رگولاتور موانع پیش روي اين صنعت بزرگ و نوپا را رفع كند.


